
واردات ۴۶ تن میوه در ۸ ماه با
وجود ممنوعیت

با وجود ممنوعیت واردات انواع میوه و بادام زمینی، اما در ۸ ماه
نخست امسال بیش از ۴۶ تن از این کالاها به کشور وارد شده است.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، به نقل از باشگاه
خبرنگاران جوان، اخیرا گمرک ایران آمار واردات ۸ ماه نخست امسال
را در پرتال رسمی خود منتشر کرده که در این آمار کالاهای وارداتی
به چشم میخورد که هیچ نیازی به واردات آنها نیست و توان

تولیدیهای ایرانی تمام نیاز داخل را بر طرف میکند.

همچنین در این بین کالاهایی به کشور وارد شده اند که پیش از امسال
واردات آنها ممنوع اعلام شده بود به عنوان مثال در آخرین لیست
منتشره از سوی گمرک، واردات انواع میوه و بادام زمینی به چشم
میخورد این در حالی است که این کالا در لیست کالاهای ممنوعیه ورود

به کشور وجود دارد.

لیست کالاهای ممنوعه وارداتی در حالی تنظیم شده که کارشناسان
نهادهای مختلف دولتی و خصوصی تشخیص داده اند هیچ نیازی به دلیل
توانهای داخلی، به واردات کالای مورد نظر وجود ندارد پس ورود آن
از کشورهای دیگر میتواند به بخش تولید و توزیع کشور ضربه وارد
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کند. 

یک نکته بسیار قابل توجه در این گزارش این است که حتی عنوان کالای
وارد شده در لیست واردات ۸ ماهه گمرک ” سایر غیر از اقلام مشمول
ردیفهای ۲۰۰۸۱۱۰۰ لغایت ۲۰۰۸۹۲۰۰” درج شده و کدهای وارد شده را

در سامانه اتاق بازرگانی تهران پیدا کردیم.

در ۸ ماه نخست امسال بیش از ۴۶ هزار کیلو بادام زمینی و انواع
میوه به ارزش ۵۷ هزارو ۷۷۱ دلار و ارزش ریالی ۲ میلیارد و ۴۲۶
میلیون و ۳۶۱ هزارو ۸۲۶ ریال از کشور تایلند به کشور وارد شده

است.

این واردات ممنوعه در حالی است که تمام آن در یک محموله و در
مناطق ویژه اقتصادی ترخیص شده و بدان معنا است که افرادی سودجو
از این مناطق سواستفاده کرده و اقدام به واردات کالاهای ممنوعه
میکنند و کالا نهایتا وارد مناطق دیگری از کشور میشود و به فروش

میرسد.

بر اساس این گزارش، شاید این ۵۷ هزار دلار در نگاه اول در مقایسه
با وارداتهای پر حجم دیگر کم به نظر برسد، اما میتواند سرمایه

قابل توجهی برای راه اندازی واحد تولیدی باشد.

نکته قابل توجه این محموله وارداتی این جاست که این کالاهای وارد
شده در لیست ممنوعیتهای وارداتی با نام سایر درج شده اند و شاید
به همین دلیل است واردات این کالای ممنوعه به راحتی صورت گرفته

است.

لیست کالاهای ممنوعیت واردات: 



حجم وارد شده در ۸ ماه نخست امسال: 

توضیح تعرفههای وارد شده: 

سرویس خبری: کشاورزی
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منبع: باشگاه خبرنگاران جوان

مجـری طـرح ملـی گیاهـان دارویـی:
ارزآوری ۳۰۰ میلیـــــون دلاری
گیاهـان دارویی/ممنـوعیت واردات

از سال آتی

مجری طرح ملی گیاهان دارویی از صادرات ۳۰۰ میلیون دلاری گیاهان
دارویی در ۸ ماهه امسال خبر داد و گفت: سامانه جامع گیاهان
دارویی به منظور توسعه تولید و صادرات این گیاهان بزودی راه

اندازی می شود.

 

به گزارش اگروفودنیوز؛ به نقل از وزارت جهاد کشاورزی، حسین زینلی
گفت: ما بر اساس تامین نیازهای کشور یک برنامه کاربردی و راهبردی
کل کشور داریم که به زودی این برنامه در سطح کشور به تفکیک روستا

و شهر اعلام خواهد شد.
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وی ادامه داد: بر اساس بررسی های به عمل آمده و بر مبنای تولیدات
کشاورزی مناطق مختلف کشور، ما کشور را قطب بندی کرده ایم و تصمیم
بر آن است که هر استان صرفاً روی محصول اختصاصی منطقه خود کار
کند یعنی مثلا گل محمدی فقط در کاشان، فارس و کرمان. این برنامه
در راستای آن است که در هر استانی یک زنجیره ارزش (تولید،
فرآوری، تحقیقات دانشگاهی و…) ایجاد کنیم و بر آن هستیم که در هر

استانی تمام زنجیره ارزش آن گیاه دارویی خاص تامین شود.

زینلی افزود: با هدف تسهیل سرمایه گذاری و رونق تولید، جلساتی با
محوریت وزارت جهاد کشاورزی و با حضور نمایندگان وزارت بهداشت،
درمان و آموزش پزشکی و وزارت صنعت، معدن و تجارت به منظور بررسی
نیازهای اساسی کشور در حوزه محصولات غذایی و دارویی تشکیل شده

است.

وی خاطرنشان کرد: برآوردها نشان می دهد ۸۵ درصد گیاهان دارویی که
در کشور ما مصرف می شود، قابلیت کشت، تولید و توسعه را در داخل
دارد و بر این مبنا برنامه ریزی کرده ایم که در سال آینده ۷۵

درصد از میزان را از طریق تولید داخلی کشور تامین کنیم.

همگرایی «جهاد کشاورزی»، «بهداشت و درمان» و «صنعت، معدن و
تجارت» برای رونق اقتصادی بخش کشاورزی

زینلی تاکید کرد: این برنامه ریزی ها و هماهنگی ها علاوه بر ستاد
گیاهان دارویی نهاد ریاست جمهوری (به دبیری وزارت جهاد کشاورزی)
در کمیته های مختلفی از جمله کمیته سیاستگذاری که زیر نظر معاونت
علمی ریاست جمهوری و تحت مدیریت اقای دکتر عصاره یا کمیته ای در
وزارت بهداشت با حضور وزارت جهاد کشاورزی صورت پذیرفته که
تصمیمات با رویکرد رونق اقتصادی در بخش کشاورزی انجام می شود.

وی افزود:این همگرایی برای اولین بار اتفاق می افتد و ما
امیدواریم که با همکاری این ۴ بخش (۳ وزارت مذکور و بخش خصوصی)
سال آینده بتوانیم تحولی جدی در بخش گیاهان دارویی کشورداشته
باشیم و این را من نوید می دهم که ان شاءالله در سال آینده ما
۱۰۰ درصد شاهد تامین نیاز ملی کشور همراه با تولید محصول با

کیفیت و صادرات خوب خواهیم داشت.

ممنوعیت واردات گیاهان دارویی از سال آینده

مجری طرح ملی گیاهان دارویی در ادامه سخنان خود، گیاهان دارویی و



داروهای گیاهی را مصداق بارز پدافند غیر عامل در کشور دانست و
گفت: در راستای تقویت تولید داخلی، ما از سال آینده در زمینه
واردات گیاهان دارویی (مواد اولیه یا فرآوری شده) به شدت سخت
گیری خواهیم کرد مگر اینکه تولید آن محصول گیاه دارویی را در
داخل کشور نداشته باشیم. وی یادآور شد: ما این موضوع را به
کارخانجات اعلام کرده ایم و الان هم اعلام رسمی می کنم. در این
راستا بر اساس برنامه ریزی های به عمل آمده، جلساتی هم با
واحدهای صنعتی بزرگ فرآوری محصولات کشاورزی و گیاهان دارویی،
کارخانجات دارویی تشکیل خواهد شد تا برنامه «کشاورزی مبتنی بر

قرارداد» را عملیاتی کنیم.

زینلی گفت: در حوزه تولید گیاهان دارویی، در مرحله اول هدف اول
تامین نیاز داخلی و سپس چشم انداز صادراتی آنهاست. از این رو

فرایند تولید و فرآوری انها باید اصلاح شود.

وی ضمن انتقاد از هزینه شدن ذخایر ارزی کشور برای واردات گیاهان
دارویی گفت: ارزی که با این سختی به دست می آوریم را نباید به
این راحتی از دست بدهیم، در صورتی که امکان عدم هزینه آن و در
عین حال بهره گیری از توان داخلی و تقویت تولید ملی را داریم.

زینلی تاکید کرد: این دستورالعمل در خصوص محصولاتی که نیاز آبی
بالایی دارد، در داخل کشور تولید نداریم یا گیاهانی که در اثر
حوادث غیر مترقبه یا مخاطرات جوی دچار مشکل شوند، عملیاتی نمی

شود.

عدم واردات گیاهان دارویی به منزله تحمیل فشار به مردم و مصرف
کنندگان نیست

وی عدم واردات گیاهان دارویی را به منزله تحمیل فشار به مردم و
مصرف کنندگان ندانست و افزود: قیمت داخلی باید در حد متعادل بین
المللی و یا زیر قیمت بین المللی باشد اما اگر کاهش تولید یا
هرگونه مباحثی دیگر باعث افزایش قیمت داخلی شود که باعث فشار بر
مصرف کننده و یا سرمایه گذار واحدهای صنعتی و نهایتاً موجب
افزایش قیمت شود، اجازه واردات داده خواهد شد. بنابراین این
موضوع یک فرصت جدی و مناسب برای تقویت توان و رونق هدفمند بخش
کشاورزی و همچنین واحدهای صنایع تبدیلی کشاورزی و کارخانجات

تولید داروهای گیاهی است.

مجری طرح ملی گیاهان دارویی تعداد گونه هایی که به کشور وارد می



شود (مثل هل، دارچین و زنجبیل) را حدود ۳۰ گونه اعلام کرد و گفت:
از ۸۰۰۰ گونه گیاهی شناخته شده، ۱۷۲۸ گونه گیاهی بومی و اندمیک
ایران که از این تعداد ۴۰ الی ۵۰ گیاه دارویی پر مصرف در داخل
ً در عطاری ها و طب سنتی استفاده کشور داریم و ۲۲۰ گونه گیاهی کلا
می شود. ۱۹۰ گونه نیز در داخل کشور و مراتع طبیعی به صورت وحشی
تولید می شود که با تولید برخی از این نوع گیاهان که فاقد مزیت

نسبی است، صرفاً به صورت گلخانه ای موافقت می شود.

میزان تحقق برنامه های این مرکز طی سالجاری فراتر از ۱۰۰ درصد
است

وی میزان تحقق برنامه های کوتاه مدت طرح ملی گیاهان دارویی طی
سال ۹۷ را بالاتر از ۱۰۰ درصد دانست و افزود: افزایش سطح زیر کشت
گل محمدی در کشور به عنوان یک محصول با نیاز آبی کم و ارزش
اقتصادی و صادراتی بالا، بیش از ۲۰۰ درصد به نسبت سال گذشته بوده
است و باغات گل محمدی طی سال جاری ۲۰۰۰ هکتار افزایش داشته اند.

وی اضافه کرد:انشاءالله در فصل بهار هم حدود ۲۰۰۰ هکتار توسعه
کشت گل محمدی خواهیم بود.

زینلی گفت:همچنین براساس این برنامه، ۲۵۰۰ هکتار توسعه کشت
زعفران داشته ایم که در سطح ۳۱۰۰ هکتار عملیاتی شده است.

مجری طرح ملی گیاهان دارویی در ادامه در خصوص کشت پاییزه اظهار
داشت: تولید سیاه دانه، تخم شربتی، گیاهان اساسی مثل گشنیز، خار
مریم، آویشن، گل گاو زبان و… از اولویت های مد نظر این برنامه

است.

حمایت ویژه از کشت گیاهان دارویی بومی ایران

وی برندسازی و برنامه ریزی جهت سودآوری و ارز آوری بیشتر گیاهان
دارویی بومی ایران را بخش دیگری از این برنامه دانست و افزود:
بازار خارجی برای فروش محصول مهیا شده است و ما از کشت برخی
محصولات مثل ثعلب، قارچ ترافل، کتیرا و آویشن شیرازی در مراتع و
مزرعه حمایت می کنیم که به عنوان مثال ما در سال زراعی جاری بالغ
بر یک میلیون نشا آویشن شیرازی را برای اولین بار در کشور تهیه و
توزیع کرده ایم و و امیدواریم با توجه به اینکه برخی گونه ها مثل
آویشن شیرازی در مراتع تهدید می شود، بتوانیم گیاهان خود رو و

وحشی را هم زراعی کنیم.



زینلی، تقویت بخش کشاورزی از طریق ترویج کاشت محصولات با نیاز آبی
پایین و میزان تولید بالا و مزیت نسبی بالا را بخش دیگری از این
برنامه دانست و گفت: به عنوان مثال زیره سیاه گیاه بومی (اندمیک)
ایران است و دنیا نیز پذیرش آن را دارد و از طرفی نیاز آبی کم و
تولید بالایی دارد و در عرض سه ماه در هر هکتار درآمدی حدود ۲۰۰

میلیون تومان دارد.

وی ادامه داد: از گیاهان دارویی اندمیک کشور، علاوه بر زعفران یا
آویشن شیرازی و زیره سیاه، می توان به موسیر، گل گاوزبان، زیره
سبز، حنا و وسمه اشاره کرد که ما طی برنامه ای در پی توسعه سطح

زیر کشت آنها هستیم و زیر ساخت آن را آماده کرده ایم.

مجری طرح ملی گیاهان دارویی ضمن اشاره به سیر صعودی صادرات
گیاهان دارویی طی سال های اخیر خصوصاً صادرات ۲۵۲ میلیون دلاری
زعفران طی ۸ ماهه نخست سال جاری گفت: صادرات گشنیز، گل محمدی و
انواع صمغ ما را بر آن داشت تا این برنامه را با جدیت بیشتری

پیگیری کنیم.

تشکیل کمیته تجارت و راه اندازی سامانه جامع گیاهان دارویی

زینلی با اشاره به ساماندهی حوزه تولید و فروش گیاهان دارویی
گفت: به زودی سامانه تولید، توسعه و صادرات و واردات گیاهان
دارویی راه اندازی و رونمایی خواهد شد تا بتوانیم فرایند تولید و
توزیع از مزرعه تا سفره را رصد کنیم که به نوعی می تواند فروش
بدون واسطه این محصولات تلقی شود؛ هدف این سامانه و مبنای کار ما
ترویج کشاورزی مبتنی بر قرارداد بین کشاورزان، مردم، تجار و

کارخانجات است.

مجری طرح ملی گیاهان دارویی یکی از مهمترین برنامه های وزارت
جهاد کشاورزی در این حوزه را تشکیل «کمیته تجارت» دانست و گفت:
این کمیته با محوریت بخش خصوصی و با حضور بازرگان ها تشکیل می
شود و در این جلسات، اهداف و رسالت اصلی دفتر گیاهان دارویی برای
آنها تشریح می شود که در راستای تقویت زنجیره ارزش این محصولات
برای مصرف داخل یا صادرات، چه کمکی از شما ساخته است و چگونه می

توانید این را کامل کنید؛ هدف بخش دولتی صرفاً تسهیلگری است.

اولویت در ارائه تسهیلات در راستای تکمیل زنجیره ارزش

زینلی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به فرآوری گیاهان



دارویی تصریح کرد: ما در احداث واحدهای کوچک (در اراضی کشاورزی)
مشکلی نداریم و مشکلات آن حل شده است. مثل واحدهای خشک کردن و یا
بوجاری کردن اما بررسی های ما نشان می دهد که در زمینه محصولات حد
واسط مشکلاتی وجود دارد؛ محصولاتی که مثلا در کنار بوجاری نیاز به
ضد عفونی دارد تا انها را بتوانیم در کارخانجات مصرف کنیم که در
این زمینه نیز برنامه ریزی هایی شده است و تصمیم بر آن است
تسهیلات به طرح هایی داده شود که زنجیره ارزش کامل تر شود. یعنی
در تخصیص تسهیلات، اولویت را به کشت و یا فراوری گیاهانی خواهیم
داد که کمبود داریم و اعتقاد داریم باید در کشور سطح زیر کشت

آنها توسعه داده شود تا نیاز داخلی کشور رفع شود.

وی تصریح کرد: ما مهمترین مساله ای که داریم تراز تجاری گیاهان
دارویی است که الان ۳۰۰ درصد یعنی سه برابر به نفع ماست. ما ۴۵۰
میلیون دلار صادرات داریم و ۱۵۰ میلیون دلار مصرف داخل است و این
یعنی سه برابر ارزش افزوده بیشتر داریم. اگر بتوانیم حتی صادرات
را در همین حد نگه داریم اما مصرف داخلی را بیشتر کنیم و واردات
را نیز کم کنیم، هم رونق اقتصادی ما بیشتر می شود و هم سطح تراز

تجاری مثبت تر می شود. تاکید بیشتر ما براین بحث متمرکز است.

لزوم تحقیقات کاربردی در حوزه گیاهان دارویی

مجری طرح گیاهان دارویی وزارت جهاد کشاورزی در بخش پایانی سخنان
خود با اشاره به بحران آب در کشور گفت: کم آبی آب باعث کاهش
عملکرد گیاهان دارویی است و از طرفی هم تحقیقات زیادی در حوزه
کشت و تولید گیاهان دارویی انجام نشده است. مشکل ما این است که
دانشگاه های ما در این حوزه برنامه ای ندارند؛ تدریس می کنند و
دانشجو فارغ التحصیل می کنند، تز و پایان نامه و مقاله می نویسند
اما همه اینها هیچ کمکی به ما در برنامه ریزی، سیاستگذاری و اجرا
نمی کند. از این رو یکی از برنامه های اساسی پیشنهاد موضوعات به
منظور تحقیقات عملیاتی و کاربردی و بهره گیری بیشتر ما از این

تحقیقات است.

افزایش تولید در واحد سطح بر اساس برنامه ریزی

وی افزود: سال زراعی جاری برای اولین بار تسهیلات برای اصلاح خاک
پرداخت شد؛ به دلیل فقر خاک و بحران آب باید برای رونق بخش
کشاورزی و تقویت اقتصاد خانوارهای روستایی، به طرف اصلاح الگوی
کشت و توسعه کشت گیاهان دارویی حرکت کنیم. بحمدالله در جاهایی که



آب و کود کافی داشته اند متوسط عملکرد تولید زعفران ۱۰ الی ۱۲
کیلو در هکتار شده است. در برخی مناطق هم کشاورزان توانسته اند
۲۰ و حتی تا ۳۰ کیلو در هکتار برداشت محصول زعفران داشته باشند.
این نشان دهنده این است که ما بر اساس مصرف نهاده ها و برنامه
ریزی و مراقبتی که داریم می توانیم افزایش تولید در هکتار را

داشته باشیم.

در صورت تخصیص اعتبارات، صادر کننده اول خاورمیانه خواهیم شد

زینلی صادرات گیاهان دارویی در ۸ ماهه نخست سال جاری را ۳۰۰
میلیون دلار اعلام کرد و گفت: ما در داخل کشور پتانسیل خوبی برای
افزایش این مقدار داریم و برای بالفعل شدن این پتانسیل باید
برنامه ای راهبردی و عملیاتی داشت. تهیه، تدوین و نظارت بر حسن
اجرای این برنامه، نیازمند تخصیص اعتبارات است که متاسفانه تا
کنون عملگرایی خاصی در آن ندیده ایم. اگر به این طرح توجه شود و
طی چند سال آینده، تخصیص اعتبارات و بودجه مناسبی برای گیاهان
دارویی داشته باشیم و همچنین بتوانیم این حلقه ها را به هم وصل
کنیم، مسلما طی دو سال آینده می توانیم به راحتی صادر کننده اول

خاورمیانه باشیم.

پیـش بینـی تولیـد ۹۰ هـزار تـن
ــان ــون/واردات همچن ــه زیت دان

ممنوع است
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مجری طرح زیتون وزارت جهاد کشاورزی پیش بینی کرد که امسال با ۵
درصد افزایش نسبت به سال قبل، ۹۰ هزار تن از این محصول در کشور

تولید شود.

 

به گزارش اگروفودنیوز به نقل از وزارت جهاد کشاورزی، سید رحمت
اله پریچهر افزود: بخشی از نهال هایی که در سنوات گذشته کشت شده
بود به باردهی رسیده و از این رو در سال جاری افزایش تولید دانه

زیتون پیش بینی شده است.

وی با بیان این که در حال حاضر در ۲۶ استان کشور زیتون کشت می
شود، گفت: تلاش می کنیم استان های روغن خیز به سمت تولید روغن

زیتون سوق پیدا کنند.

پریچهر، تولید روغن زیتون را از اولویت های وزارت جهاد کشاورزی
دانست و تصریح کرد: مهمترین هدف ما ارتقای بهره وری عوامل تولید،

اقتصادی کردن تولید زیتون و کمک به سلامت جامعه است.

وی اظهار داشت: سالانه بین پنج تا هفت هزار تن در کشور روغن زیتون
تولید و همین میزان هم وارد می شود.

مجری طرح زیتون وزارت جهاد کشاورزی درباره قیمت روغن زیتون گفت:
روغـن زیتـون در گـروه دوم کالاهـای اساسـی قـرار دارد و ارز ۴۲۰۰
تومانی به آن تعلق نمی گیرد و از این رو قیمت روغن زیتون رقابتی

http://www.agrofoodnews.com


خواهد شد.

وی به باغداران توصیه کرد برای تولید روغن زیتون تلاش کنند چرا که
موجب بهبود صنعت آن و اقتصاد ملی می شود.

تاکید بر ادامه ممنوعیت واردات میوه و کنسرو زیتون به کشور

پریچهر با اشاره به این که بیش از ۵۰ درصد ارقام زیتون کشت شده
در ایران، روغنی هستند، اذعان داشت: بخشی از ارقام زیتون دو
منظوره هستند به طوری که می توان علاوه بر استفاده از دانه، از آن

روغن بدست آورد.

وی افزود: صنایع روغن کشی در این حوزه به اندازه کل تولید داخل
ظرفیت دارد و نیازی به افزایش ظرفیت این صنایع نیست.

مجری طرح زیتون وزارت جهاد کشاورزی بر ادامه ممنوعیت واردات میوه
و کنسرو زیتون به کشور تاکید و تصریح کرد: واردات روغن زیتون با

تعرفه ۲۶ درصد آزاد است.

وی با اشاره به این که در ایران ۲.۵ برابر سرانه دنیا، کنسرو
زیتون مصرف می شود، گفت: سرانه مصرف روغن زیتون در کشور حدود ۱۳۵

گرم به ازای هر نفر است.

پریچهر تولید ۲۰۰ هزار تن میوه زیتون را از اهداف برنامه ششم
توسعه عنوان کرد و اظهار داشت: در این برنامه هدفگذاری شده که

سرانه مصرف روغن زیتون به ۲۰۰ گرم به ازای هر نفر برسد.

وی خاطر نشان کرد که سال گذشته ۶۵ درصد میوه های زیتون به کنسرو
و ۳۳ درصد به روغن تبدیل شد. کیفیت زیتون در ایران به علت شرایط

آب و هوایی و ارقام مورد استفاده بسیار خوب است.

وی  اعلام کرد: ما انتقال ژرم پلاسم زیتون از کلکسیون شورای بین
المللی زیتون و روغن زیتون را در دستور کار داریم.

مجری طرح زیتون وزارت جهاد کشاورزی افزود: ما همچنین دعوت از
مدرسان شورای بین المللی زیتون و روغن زیتون برای برگزاری کارگاه
های آموزشی و شرکت کارشناسان در دوره های آموزشی این شورا را در

برنامه های خود قرار داده ایم.



در پـی اعلام ممنـوعیت واردات /
سـهم یـک صـدم درصـدی آمریکـا از

بازار برنج قطع شد

[heading]در حالی طی سالهای گذشته آمریکا
سهم ناچیزی در بازار برنج وارداتی ایران
داشت، امسال با بخشنامه ممنوعیت واردات ۲۲۷
قلـم کـالای آمریکـایی، دسـت تـاجران برنـج
[heading/].آمریکایی از بازار ایران قطع شد
به گزارش خبرنگار ایسنا، در بازار برنج وارداتی ایران، آمریکا در
میان کشورهایی مانند هند، پاکستان و تایلند که به تنهایی ۹۶ درصد
سهم بازار را از آن خود کرده اند، هیچگاه سهم قابل توجهی نداشته
است اما امسال با ابلاغ بخشنامه ممنوعیت واردات ۲۲۷ قلم کالای
آمریکایی، دست تاجران برنج این کشور به طور کلی از بازار ایران

قطع شد.
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آمار واردات برنج در سال گذشته نشان می دهد از یک میلیون و ۲۰۷
هزار تن برنج وارداتی، هند با ۹۳۶ هزار تن، سهم ۷۷٫۵ درصدی این
بازار را از آن خود کرده است و پس از این کشور به ترتیب پاکستان
با واردات ۱۵۱ هزار تنی و تایلند با واردات ۷۱ هزار تنی در رتبه
های دوم و سوم واردکنندگان برنج به ایران قرار دارند و هر دو
۱۸٫۵ درصد واردات برنج به ایران را در سال گذشته انجام داده اند.

در این میان دیگر کشورها مانند امارات، چین، عمان، تاجیکستان،
ترکیه، پرتغال، پاناما و هندوراس تنها چهار درصد در بازار برنج

وارداتی ایران سهم دارند.

جالبتر اینکه در این میان سهم برنج آمریکایی از بازار برنج
وارداتی ایران تنها ۰٫۱ درصد بوده است، چرا که آمریکا طی ۱۲ ماهه
سال گذشته تنها ۲۴۰ تن برنج به ایران فروخته است که حتی در برابر
ارزش یک میلیارد و ۴۳۰ میلیون دلاری برنج های وارداتی به ایران

تنها ۱۵۱ هزار دلارش به جیب تاجران آمریکایی رفته است.

اما امسال تاجران آمریکایی همین سهم ناچیز را هم از دست دادند،
چرا که سازمان توسعه تجارت در پی دستور اخیر محمدرضا نعمتزاده –
وزیر صنعت، معدن و تجارت – در خصوص ممنوعیت واردات کالاهای مصرفی
از ایالات متحده آمریکا طی بخشنامه جدیدی، واردات ۲۲۷ قلم کالا از

این کشور را ممنوع اعلام کرد.

البته پیش از این، برخی رسانهها از توزیع برنج آمریکایی در بازار
خبر داده بودند که علی قنبری – معاون وزیر جهاد کشاورزی – از
ممنوعیت واردات برنج آمریکایی از سه ماه گذشته تاکنون خبر داده و
گفته بود که محمولههای برنج توزیع شده آمریکایی در بازار به پیش
از ابلاغ بخشنامه کالاهای مصرفی ممنوعالورود آمریکایی برمیگردد و
هماکنون نیز واردات برنج از آمریکا مانند دیگر کالاهای مصرفی

ممنوع است.

وی در این باره گفته بود که طبق ابلاغ بخشنامه ممنوعیت واردات ۲۲۷
قلم کالای مصرفی از آمریکا، واردات برنج از این کشور نیز ممنوع شد
و همچنان ممنوعیت آن ادامه دارد و طی گذشت بیش از سه ماه از اعلام

این بخشنامه هیچ وارداتی از آمریکا نداشتهایم.

گرچه علی قنبری تلویحا به واردات و توزیع برنج آمریکایی پیش از
ابلاغ این بخشنامه اعتراف می کند اما جالبتر اینکه در آمار هشت
ماهه گمرک از واردات و صادرات محصولات و کالاهای غیر نفتی هیچ
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آماری در خصوص واردات برنج از آمریکا به ثبت نرسیده و در این
میان همچنان نام کشورهایی مانند هند، پاکستان و تایلند به عنوان

عمده ترین فروشندگان برنج به ایران دیده می شود.


